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Høringssvar til ideer og forslag i den indledende idé- og forslagsfase 
Nr.  Indhold Administrationens svar Input til plan- og 

miljøarbejdet 
1 27. maj 2024 

 
Jette og Jan Lund-Jørgensen 
Klodskov Strandvej 4 
30320274    
 

Høringssvarer har ikke noget imod det skitserede 
solcelleanlæg og gør opmærksom på følgende: 
 
Høringssvarer kan ikke acceptere, at vores private 
vej bliver brugt til arbejdskørsel. 
 
Et lille tilkøbt areal fra Vennerslund bliver via 
pumpelauget afvandet. 
 
Dette drænsystem bør også fremover blive 
vedligeholdt. Alternativt skal vi udmeldes af 
pumpelauget. 

 
 
 
Eventuelle skader på offentlig vej 
skal repareres af skadevolder. 
 
 
 
 
 
Drænsystemer ændres ikke. 
 
 

Høringssvaret har 
ingen indflydelse på 
udformning af 
lokalplanens 
indhold. 
 
 

2 5. juni 2024 
 
Kjeld Noergaard 
Klodskovvej 77, Byskov 
4863 Eskilstrup 
 
kjeld.noergaard@outlook.dk 
 

Høringsvaret gør opmærksom på, at Sø- og 
åbeskyttelseslinjen jævnfør §16 med de anførte 
afstande skal overholdes. Især tænkes der på 
Kommunevandløb 90, som løber ud i 
Guldborgsund i nærheden af Lindstål. 
Det gælder ligeledes Sørup Å (i daglig tale tidligere 
kaldet 17-kanalen) og Skovbyggelinjens §17, hvor 
der også er anført afstande inkl. skovområdet ved 
Sørup Å. 
  

Vurdering af projektets 
landskabelige og naturmæssige 
påvirkning af åbeskyttelseslinje og 
skovbyggelinje indgår i projektets 
miljøkonsekvensvurdering. 
  
Guldborgsund Kommune vil indgå 
i dialog med bygherre om 
nødvendig tilpasning af projektet 
samt dispensationer efter de 

Høringssvaret er 
indgået i 
miljøkonsekvensvur
deringen. 
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Høringsvaret anfører, at respektafstande som 
følge af de nævnte paragraffer i Sø- og åbeskyt-
telseslinjen samt Skovbyggelinjen ikke blev omtalt. 
Herunder en illustration af Kommunevandløb 90. 
  

 
Fuglelivet 
Høringssvaret gør opmærksom på det fugleliv, 
som findes i Klodskov Nor. Dansk Ornitologisk 
Forening har en side, hvor der er mange 
informationer. 
Bl.a en oversigt over registreringer fra Klodskov 
Nor. – link nedenfor 
  
DOFbasen - af Dansk Ornitologisk Forening 
  
Og et skærmdump fra DOFbasen: 

relevante bygge- og 
beskyttelseslinjer.  
  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Vurdering af fugle indgår i 
miljøkonsekvensvurderingen, og 
der indhentes eksisterende data 
om fugle, bl.a. fra DOF-basen. 
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Høringssvaret anfører, at det vil det være godt, 
hvis der var en ’omvandrende mikrofon’ eller at 
spørgsmål bliver gentaget højt og tydeligt, da det 
for mange ældre er vanskeligt at høre/følge med i 
drøftelserne. 
 

3 4. juni 2024 
 
Gitte Frederiksen 
Engvej 4 
4862 Guldborg 
 
Friede@outlook.dk 
 

Høringssvaret finder det stærkt kritisabelt, at man 
planlægger 6 kæmpevindmøller i et naturområde. 
 
Høringssvaret synes, at vindmøller hører til på 
havet og IKKE i borgernes baghaver! Det vil 
skæmme voldsomt.  
 
Høringssvaret gør opmærksom på det rige dyreliv 
med ynglende havørne, som vil forsvinde ved 
opsætning af vindmøller! 
 

Den aktuelle plan og projekt 
omfatter ikke vindmøller. 
 
European Energy har indsendt en 
ansøgning for et separat projekt 
om opstilling af vindmøller, men 
Guldborgsund Kommune har 
hverken administrativt eller 
politisk taget stilling til denne 
ansøgning.    

Høringssvaret har 
ingen indflydelse på 
udformning af 
lokalplanens 
indhold. 
 
Høringssvaret tages 
til efterretning og 
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4 1. juni 2024 
 
Karsten Johansen 
Østergågade 5, 1tv 
4800 Nykøbing F. 
 
karsten.klintrup@gmail.com 
 

Høringssvaret mener, at det er det ideelle sted til 
solceller, da der ikke ligger andet end en motorvej. 
 
Hvis der kommer evt. støj fra solcellerne, vil dette 
ikke kunne høres, da bilerne drøner forbi. 
 
Beplantning vil skjule dem efter et stykke tid. 
Det ideelle sted hvis der samtidig skulle laves 
ladestationer. De kommer ikke til at ligge op ad 
mange boliger. 
  
Der kunne rundt om beplantning plantes eller sås 
blomster. Der kunne laves biodiversitet for 
insekter. Der kan stadig være landbrug rundt om. 
  

Bygherre har ikke planer om 
ladestationer. 
  
 
 
  
  
Beplantning omkring 
solcelleparken foretages som 
udgangspunkt med 
hjemmehørende arter af hensyn 
til biodiversiteten. Herunder vil 
forslaget om isåning af blomster 
eller evt. blomstrende buske og 
træer indgå. 

Høringssvaret har 
ingen indflydelse på 
udformning af 
lokalplanens 
indhold. 
 

5 8. juni 2024 
 
Palle Tørnqvist, 
Hjelm Byvej 22, 
4990 Sakskøbing 
 
palletoernqvist@icloud.com 
 

Høringssvaret påpeger, at kommuneplanen 
udpeger området som jordbrugsområde med 
særlige natur- og landskabsværdier. Området er 
lavbundsområde, der poten�elt skal tages ud af 
dyrkning af miljø- og klimahensyn. Solcellerne 
grænser op �l udpegede områder for naturbaseret 
frilu�sliv. Sundruten passerer området. Solcellerne 
kolliderer således med miljø, fri�d og klima. 
 
Anlægget vil forstærke en i forvejen udbredt 
mis�llid �l kommuneplanens visioner og rammer. 
 

Kommuneplanens udpegning af 
området som jordbrugsområde og 
særligt bevaringsværdigt landskab 
vil indgå i miljøkonsekvens-
vurderingen i forhold til projektets 
landskabelige påvirkninger.  

I afgrænsningsnotatet er det 
vurderet, at friluftslivet ikke 
påvirkes væsentligt af 
etableringen af solceller.  

Høringssvaret har 
ingen indflydelse på 
udformning af 
lokalplanens 
indhold. 
 



Vennerslund Solcellepark          Borgermøde 30. maj 2024   
 
 
 

5 
 

Høringssvarer gør opmærksom på, at der lokalt er 
en frygt for, at solcelleanlæggets brud med 
kommuneplanen vil bane vej for de vindmøller, 
som Planklagenævn har afvist, og som det 
nuværende byråd er spli�et overfor. 
 

 Projektets placering i 
lavbundsområde indgår i 
miljøkonsekvensrapporten. 

 

6 10. juni 2024 

Foreningen Bevar Roen 
Tove Niclasen, sekretær 
 

ikkeivoresguldborgsund@g
mail.com 

 

Høringssvarer gør opmærksom på, at Byrådet på 
sit møde 18. april 2024 vedtog, at 
miljøvurderingsrapporten skal medtage 
akkumulerede effekter ved en ønsket senere 
gennemførelse af en nærliggende vindmøllepark. 
  
Men af Niras’ afgrænsningsnotat af 16. maj 2024 
fremgår det, at ’Planprocessen for 
vindmølleprojektet endnu ikke er igangsat, og idet 
der således ikke foreligger et plangrundlag eller 
�lladelse herfor, skal kumula�ve effekter mellem 
de to projekter ikke behandles i MKV for 
solcelleparken.’ 
  
Her går udkastet �l miljøvurderingsrapport altså 
direkte mod en byrådsbeslutning. Da der allerede 
er indsendt ansøgning om igangsæ�else af 
planprocessen for en vindmøllepark i �lknytning �l 
solcelleparken, må det være i alles interesse, at 
byrådsbeslutningen respekteres, således at der 
udarbejdes en samlet vurdering af miljøpåvirkning 
af både solceller og vindmøller. 

Høringssvaret tages til 
efterretning, og planen for en 
senere gennemførelse af en 
nærliggende vindmøllepark 
medtages i 
miljøkonsekvensrapportens 
vurdering af kumulative forhold.  

European Energy har indsendt en 
ansøgning for et separat projekt 
om opstilling af vindmøller, men 
Guldborgsund Kommune har 
hverken administrativt eller 
politisk taget stilling til denne 
ansøgning. 

  

 

I afgrænsningsnotatet er det 
vurderet, at friluftslivet ikke 

Høringssvaret tages 
til efterretning og 
overvejes i 
udformning af 
lokalplanens 
indhold. 
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Høringssvarer påpeger, at det fremgår af 
afgrænsningnotatet, at der ikke skal foretages en 
vurdering af projektets miljøpåvirkning vedr. 
frilu�sliv og rekrea�ve interesser, idet området i 
dag er ’uden reelle muligheder for frilu�sliv.’ Men 
både den i�gt beny�ede cykelrute Sundruten og 
ere vandreruter går igennem området, og det må 
være i kommunens interesse at få vurderet, om 
det vil have en effekt på især cykelturismen, at 
turister og lokale nu skal bevæge sig gennem store 
arealer med døde, sorte ader, der forstyrrer den 
naturoplevelse, som så mange sæ�er pris på. 

påvirkes væsentligt af 
etableringen af solceller, herunder 
Sundruten og andre vandreruter. 

7 8. juni 2024 
 
Thorbjørn Lausten 
 
tlausten@mail.dk 
 

Høringssvarer indleder med at opfordre til at finde 
en anden placering, eller at projektet ændres 
radikalt. 
 
Høringssvarer gør opmærksom på, at det område 
nord/vest for motorvejen, hvor en stor del af 
solcelleparken planlægges, grænser op til et 
Natura 2000-område; området er i realiteten en 
udvidelse af dette område.  
 
Høringssvarer gør opmærksom på, at det planlagte 
solcelleområde nord/vest for motorvejen året 
rundt er et meget benyttet og sårbart område for 
mange fugle og er i vinterperioden et særligt 

I forbindelse med 
miljøkonsekvensrapporten 
udarbejdes en vurdering efter 
habitatbekendtgørelsens 
bestemmelser i forhold til 
vurdering af projektets potentielle 
påvirkninger af Natura 2000-
områder. 
 

Vurdering af fugle indgår i 
miljøkonsekvensvurderingen. 

Høringssvaret har 
ingen indflydelse på 
udformning af 
lokalplanens 
indhold. 
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benyttet opholds- og overvintringssted for 
tusindvis af trækfugle fra norden, særligt de 
totalfredede sangsvaner og bramgæs.  
 
Da området også er en slags korridor til og fra 
vandet for tusindvis af andre fugle, vil en placering 
af solceller på det planlagte område vil have 
uoverskuelige følger for fuglelivet.  
 
Det samme område er som bekendt også en 
sårbar flagermusbiotop. 
 
Disse forhold var medvirkende til miljømyndig-
hedernes afvisning af forslaget til etablering af 
vindmøller på stort set det samme område, hvilket 
ikke kan være kommunen ubekendt. 
 
Lavbundsarealerne på begge sider af motorvejen 
er vigtige biotoper i forbindelse med Natura 2000-
området og er i realiteten en forlængelse heraf 
Natura 2000-området. 
 
En placering af en solcellepark i disse områder vil 
med stor sikkerhed også blive påklaget til 
relevante EU-miljømyndigheder. 
 
At lodsejeren, der har ansøgt, planlægger at 
opføre et fugletårn, hvorfra man kan betragte de 

Vurdering af flagermus indgår i 
miljøkonsekvensvurderingen. 

Lavbundsarealerne i 
solcelleområdet indgår ikke i 
Natura 2000-områderne, men i 
det omfang områderne benyttes 
af arter på udpegningsgrundlaget, 
vil de indgå i de 
habitatvurderinger, der 
udarbejdes i forbindelse med 
miljøkonsekvens-vurderingen. 

 Fugletårnet etableres ikke som en 
del af projektet Vennerslund 
Solcellepark. Landskabelige 
konsekvenser vurderes i 
miljøkonsekvensrapporten og 
illustreres af visualiseringer. 

  

Vurderinger af potentielle 
konsekvenser for grundvandet 
indgår i 
miljøkonsekvensvurderingen. 

 



Vennerslund Solcellepark          Borgermøde 30. maj 2024   
 
 
 

8 
 

ødelagte levesteder for fuglene og den ødelagte 
natur, må betegnes som grotesk. 
 
På borgermødet d. 30. maj kunne kommunen ikke 
svare på spørgsmålet vedr. evt. miljøpåvirkninger 
forårsaget af solcelleparken f.eks. påvirkning af 
grundvandet. Det må betegnes som uansvarligt, at 
et sådant forhold ikke er i orden. 
 
I forbindelse med nedgravning af planlagt el-kabel 
blev på borgermødet spurgt, om man i den 
forbindelse kunne etablere jordvarme, og 
repræsentanten for European Energy meddelte, at 
jordvarme ikke er en relevant fremtidig 
energikilde. Der forskes internationalt meget i 
jord-varme, f.eks. HOFOR, så denne ’oplysning’ er 
ikke sand. Kommunens samarbejde med European 
Energy forekommer dermed ikke særligt 
troværdigt, selvom det drejer sig om solceller. 
 
På borgermødet blev også oplyst, at Vennerslund 
(igen) har ansøgt om opstilling af vindmøller i det 
område, hvor det tidligere er blevet afvist.  
 
At Center for Teknik og Miljø på mødet oplyste, at 
man ikke var bekendt dermed, selvom en anden 
repræsentant kunne bekræfte, at man har 
modtaget en sådan ansøgning, styrker ikke tilliden 
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til kommunens behandling af forslaget til 
etablering af en solcellepark. 
 
På baggrund af det offentliggjorte materiale vedr. 
solceller og det ikke oplyste vedr. ansøgning om 
etablering af vindmøller, kan man konstatere, at 
etableringen af en solcellepark kun er del af en 
større plan, der kan sammenlignes med den 
allerede afviste ’energipark’. At dette ikke 
offentligt oplyses, styrker heller ikke tilliden til 
kommunens planlægning/forvaltning. 
 
At man fra offentlig side ønsker at udtage 
lavbundsarealer er ikke ensbetydende med, at 
sådanne arealer skal benyttes til energitekniske 
anlæg, og kan af ansøgeren/kommunen ikke 
betragtes som alibi eller grønt lys for gennem-
førelse af det ansøgte/planlagte. 
 
På baggrund af det netop anførte foreslås det, at 
den planlagte solcellepark og, placeringen af de 
ansøgte vindmøller, finder sted på et fladt område 
sydvendt område, hvor det ikke har store 
miljømæssige konsekvenser, f.eks. Sydfalster, hvor 
både sol-og vindforhold ikke er mindre gunstige 
end ved Vennerslund. 
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8 9. juni 2024 
 
Tina Hansen.  
Sundbyvej 42 (Lundby) 
4840 Nørre Alslev 
 
ritatinahansen@gmail.com  
 
 
 

Høringssvarer har ingen kommentarer til det 
fremlagte projekt med solpaneler langs 
motorvejen.  
 
Høringssvarer remser op, hvilke ulemper, der kan 
være ved at bo i nærheden af vindmøller og 
dokumenter med links til artikler og 
videnskabelige notater. 
Brisante Mainzer Studie: Infraschall von Windrädern 
kann die Herzleistung des Menschen deutlich schädigen 
- Mainz& (mainzund.de) 
  
211107-CL-Artikel-WEA-TieffrInfraSchall.pdf 
(caemmerer-lenz.de)   
  
Debatt: Vindkraftsutbyggnaden - ett oansvarigt 
risktagande – Dala-Demokraten (dalademokraten.se)  
  
Dalarnas län 
 
Debatt: Vindkraftsbuller – fel tänkt och fel mätt – Dala-
Demokraten (dalademokraten.se) 
 
Debatt: Vindkraftsbuller – fel tänkt och fel mätt – Dala-
Demokraten (dalademokraten.se) 
 
 “Nu må I lige lukke munden på ham” - Akademikerbladet 
(dm.dk) 
 
Leading Edge erosion and pollution from wind turbine 
blades_Final 5_july_English_130721 (wind-watch.org) 
  

Ansøgning om solcellepark og 
ansøgning om vindmøller er to 
adskilte projekter.  
 
European Energy har indsendt en 
ansøgning for et separat projekt 
om opstilling af vindmøller, men 
Guldborgsund Kommune har 
hverken administrativt eller 
politisk taget stilling til denne 
ansøgning. 
  
  
Lavbundsarealer kan benyttes til 
solceller.   

  

   

  

Miljøkonsekvensrapporten vil 
redegøre for projektets samlede 
konsekvenser for miljøet på 
placeringen ved Vennerslund, som 
kan danne beslutningsgrundlag for 
kommunens afgørelse efter § 25. 

Høringssvaret tages 
til efterretning og 
får ingen 
indvirkning på 
lokalplanen.  
 
Miljørapportens 
akkumulerende 
virkninger af 
eventuelle 
….medtages… 
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Udtjente vindmøllevinger hober sig op på lossepladser - 
og der vil kun komme flere i fremtiden | Indland | DR  
  

9 7. juni 2024 
 
Bettina Sørensen 
 
bettina-
sorensen@hotmail.com> 

Høringssvarer er bekymret for Froensevejen, når 
der ifølge ’Niras’ skal køre ca. 20 lastbiler hver dag 
på Froensevej og ud til byggeriet, af solcellerne. 
Vejen er jo slet ikke bygget til så meget tung trafik, 
op til 56 ton pr. lastbil. Hvem reparerer vejen igen, 
når den er ødelagt?  
 
Hvad med postbiler – skraldebiler og hvad med os, 
som bor på Froensevejen, da det jo næsten er 
umuligt at møde en lastbil på den? 
 
Høringssvarer er endvidere bekymret med hensyn 
til evt. tilbagekast af solglimt, da det kan have en 
effekt på borgere med ’PTSD’, når man på gåture 
går i en korridor med 4,5 meter høje solceller på 
hver side, og hvad med tilbagekast af solglimt på 
bilisterne på motorvejen? Høringssvarer tænker 
også på trafiksikkerheden. 
 

Såfremt Froensevej påføres skade 
af trafik til/fra projektet, påhviler 
ansvaret for reparation af vejen 
bygherre. 
  
Trafik i anlægsfasen planlægges 
under hensyntagen til 
trafiksikkerhed og 
fremkommelighed.  
Beplantning omkring 
solcelleparken samt solcellernes 
vinkling indrettes, så der ikke 
opstår trafikfarlige refleksioner. 
Solcellerne er desuden 
antirefleksbehandlede og der vil 
yderligere blive udført 
genskinsberegninger for at sikre 
fuld nøjagtighed. 

Høringssvaret har 
ingen indflydelse på 
udformning af 
lokalplanens 
indhold. 
 

10 8. juni 2024  
 
Steen Sørensen 
 

Høringssvarer foreslår, at der i stedet for 
løvfældende træer plantes stedsegrønt, 
eksempelvis Thuja, så der er dækket hele året i 
stedet for kun i sommermånederne, som man ser 
på visualiseringsbillederne, der jo aldrig viser 

I beplantning omkring solcellerne 
benyttes som udgangspunkt 
hjemmehørende arter. 
Stedsegrønne planter kan 
overvejes. 

Høringssvaret har 
ingen indflydelse på 
udformning af 
lokalplanens 
indhold. 
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steen-
sorensen@hotmail.com 
 

hvordan det ser ud om vinteren, kun om 
sommeren og når beplantningen er 5–7 år 
gammel. 
 
Høringssvarer efterlyser en plan for afskaffelse af 
solcellepaneler, efter de er udtjent, så man ikke 
bare graver dem ned og efterlader dem til næste 
generation. 
 
Med hensyn til placeringen, bekymrer det 
høringssvarer, om lyden fra motorvejen bliver 
reflekteret og forstærket ind over Froensevej. 
 
Hvorfor placere solcellerne i kystnært område, tæt 
på natura 2000 område, og hvad er begrundelsen 
til denne beslutning? 
 

 
I planlægning af solcelleparken 
indgår også plan for afvikling af 
solcellerne efter projektets 
levetid. 
 
I praksis vil de færreste kunne 
registrere ændringer på under 3dB 
i rum, hvor der er anden støj.  Det 
er tidligere blevet vurderet, at 
solceller, som anses for en 
akustisk hård overflade, hvilket vil 
give en øgning i støj på 1,5-2 dB. 
Solcellerne vil dog ikke fremstå 
som en sammenhængende 
overflade, men vil være et mix 
mellem hård og blød (græs) 
overflade, hvilket vil begrænse 
effekten.  
Det er indledningsvist vurderet i 
forbindelse med den tidligere 
lokalplan, at området er egnet til 
solcellepark, og 
strandbeskyttelseslinjen er 
respekteret.  
 
I miljøkonsekvensvurderingen 
indgår vurderinger af projektets 
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påvirkning på Natura 2000-
områder og landskab. 

11 9. juni 2024 
 
Vibeke Morell Jørgensen 
Per Jørgensen 
Lunsbyvej 49 
4840 Nørre Alslev 
 
morell.pvk@gmail.com  

Høringssvarer foreslår som på borgermødet d. 30. 
maj at, der bliver etableret jordvarme under 
solcellerne, evt. bare under den ene del, så man 
ikke behøver at skulle under motorvejen med 
konstruktioner. 
 
Man skal jo under alle omstændighed grave ud til 
kabelføring, og det antal meter til rørføring der 
alligevel bliver gravet op, giver den fornødne 
varmeenergi til varmepumpen på strækningen 
mellem transformeren og solcelleparken. 
 
Det økonomiske vil være lige så rentabelt som 
solcellerne. Da kommunen skal nedbringe mest 
muligt CO2 må det absolut være mest 
hensigtsmæssigt at trække den energi ud af 
området, som er muligt. 
 

Jordvarme er ikke en del af det 
planlagte projekt. 

 

Høringssvaret har 
ingen indflydelse på 
udformning af 
lokalplanens 
indhold. 
 

12 9. juni 2024  
 
Merethe Kepp 
Guldborghave 110 
4862 Guldborg 
T 6077 9023 
 
famkepp@gmail.com 

Høringssvarer har i punktform angivet grunde til 
ikke at etablere solcellepark ved Vennerslund af 
mange grunde:  

1. Projektet indeholder stadig planer om 
opsætning af vindmøller. Tidligere planer 
om vindmøller er flere gange blevet 
underkendt af Planklagenævnet. Derfor er 

1. Projektet indeholder ikke 
vindmøller. European Energy har 
indsendt en ansøgning for et 
separat projekt om opstilling af 
vindmøller, men Guldborgsund 
Kommune har hverken 
administrativt eller politisk taget 
stilling til denne ansøgning. 

Høringssvaret har 
ingen indflydelse på 
udformning af 
lokalplanens 
indhold. 
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 det vildledende at vindmøller stadig er en 
del af projektet, og det vil blive 
underkendt af planklagenævnet igen. 

2. Der er i forvejen mange solcelleprojekter 
på vej i Guldborgsund kommune: Grænge, 
Radsted, Vålse Vig - og Skørringe Gods og 
Ålholm Gods har også planer om solcelle-
parker. Derfor er det ikke nødvendigt at 
plastre kommunen til med flere solceller. 
Se blot på de eksisterende 
solcelleområder ved travbanen, hvor 
bevoksningen ikke er vokset op endnu. 
Det er SÅ grimt. 

3. Vennerslund Gods er et af vores smukke 
kultur/herregårdslandskaber, der skal 
bevares fri for store energianlæg. 

4. Vennerslund Gods planlægger at deltage i 
projektet 'Art Barn' med internationale 
udstillinger på godset. Et energianlæg 
i området vil ikke bidrage positivt til de 
smukke udstillingsrammer i 
herregårdslandskabet. 

5. Cykelruten Sundruten passerer gennem 
det planlagte solcellepark område. Det vil 

  
 
 
2. Iflg. Guldborgsund Kommunes 
Klimahandlingsplan er der en 
målsætning om en VE-andel på 
1,5. mio. i 2030. Det er derfor 
nødvendigt for at kunne nå 
målsætningen. 
 
 
 
  
3. Kulturmiljøet omkring 
Vennerslund samt områdets 
udpegning til særligt værdifuldt 
landskab vil indgå i 
miljøkonsekvensvurderingen. 
Solcelleanlægget vil ikke være 
synligt fra nærområdet fra Godset. 
Men det sydlige solcelleareal vil 
være synligt fra cykelruten 
Sundruten, inden beplantningen 
dækker for panelerne. Vurdering 
af landskabelige forhold indgår i 
miljøkonsekvensvurderingen, og 
der udarbejdes i den forbindelse 
også visualiseringer af området. 
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være generende for lokale og turister at 
passere gennem et industrilandskab. 

6. I en nylig opdatering (2024) af ‘Håndbog 
om dyrearter på habitatdirektivets bilag IV 
(beskyttelse af fredede arter, herunder 
flagermusen), lyder det blandt andet, at 
nye, store solcelleparker ikke må placeres i 
eller tæt på skove, naturområder eller 
lavbundsområder. Solcelleparker 
medfører forringelser eller helt tab af 
jagtområder for flagermus…. Ligeledes kan 
vindmøller påvirke flagermusebestanden 
negativt direkte og indirekte….. Da 
Vennerslund har en stor og varieret 
flagermusebestand, bør der derfor ikke 
ligge solcelleparker og vindmøller her. 

7. Guldborg, Sundby, Lundby og flere af de 
små omkringliggende småbyer til 
Vennerslund har de sidste år oplevet en 
opblomstring. Dette er sket efter at folk 
har fået vished for at det planlagte 
vindmølleprojekt ikke blev til noget - og så 
blev husene solgt og folk er flyttet til.  
Dagli’Brugsen i Guldborg har for andet år i 
træk overskud på regnskabet og en 
omsætningsstigning i 2023 på 1,4 Mio kr. 

 
4. Vennerslund Gods oplyser, at 
etableringen af grøn energi 
potentielt vil kunne gøre 
Vennerslund og Art Barn co2 
neutral, hvilket vil være værdifuldt 
i forhold til tiltrækningen af 
gæster.   
 
5. Vurdering af landskabelige 
forhold indgår i miljøkonsekvens-
vurderingen, og der udarbejdes i 
den forbindelse også 
visualiseringer af området, 
herunder udsigten fra Sundruten. 
 6. Håndbogen refererer til få 
undersøgelser, der viser at 
fourageringsområder for 
flagermus kan forringes af 
solceller. Projektområdets 
nuværende funktion som 
fourageringsområde undersøges, 
så denne vurdering kan indgå i 
miljøkonsekvensvurderingen. 
Såfremt der er påvirkninger på 
flagermus, vil der blive indarbejdet 
afværgeforanstaltninger til at 
afværge eller kompensere for en 
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Guldborgland Bådelaug har alle 
bådepladser udlejet og en kajakafdeling, 
en juniorafdeling og en vinterbadeafdeling 
i udvikling. Alle brugere priser det 
natursmukke område og det rige dyreliv i 
og ved Guldborg Sund med bl. a. sæler, 
marsvin og havørne. 
Denne landdistriktsudvikling vil gå i stå 
igen, hvis et så stort industrianlæg skal 
opføres lige ud til Guldborg Sund. 

8. Mange frivillige borgere arbejder for at 
skabe liv i Guldborg og i de nærliggende 
områder. Gennem 10 år har vi levet med 
frygten for opførelse af et stort 
industrianlæg i form af vindmøller og 
solceller ved Vennerslund. Det er urimeligt 
at fastholde et område i denne frygt 
gennem så mange år. 

9. Store energiløsninger er fundet eller er på 
vej: gasledningen til sukkerfabrikkerne er 
etableret og biogasanlæg planlægges. Den 
samlede energiplanlægning virker tilfældig 
og ukoordineret og bærer præg af 
investorernes mulighed for at tjene mange 
penge - og bærer desværre ikke præg af 

eventuel påvirkning. Projektet skal 
leve op til, at økologisk 
funktionalitet for flagermus og 
andre bilag IV-arter opretholdes. 
7.  
 
8.  
9. Energiplanlægningen sigter på 
forskellige kilder og metoder. Der 
planlægges for både produktion, 
transport, lagring og forbrug inden 
for et overskueligt geografisk 
område. 
 10. Solcelleparkens påvirkning af 
landskab indgår i 
miljøkonsekvensvurderingen. 
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en kommune, der sikrer borgerne med en 
langsigtet planlægning. 

10. At solcelleparken skal ligge ud til 
motorvejen med argumentet at 
landskabet i forvejen er præget af 
infrastruktur og støj er et dårligt 
argument. Netop dette område, hvor 
bilister kommer op af Guldborgsund 
tunnellen bør bevares som det 
naturskønne område det er, der giver 
bilisten et smukt udsyn og lader de sydfra 
kommende gæster opleve Falster som 
endnu en ø med et smukt landskab. 

13 9. juni 2024 
 
Per Jacobsen 
Nyvej 18  
Guldborg 
 
expresso.per@gmail.com 
 

Jeg er modstander af denne park af flere grunde. 
Ifølge kommuneplanen er området bevarings-
værdigt udpeget af kommunen. Hvis man gang på 
gang omgør sine egne planer, mister disse planer 
jo sin troværdighed. 
 
Solcelleparken vil også stride mod de nye vej-
ledning om opførelse af vindmølle og solcelle-
parker. Der står bl.a. at større solcelleparken IKKE 
bør anlægges i eller tæt på gode levesteder for 
flagermus, fx skove, tørre og våde naturområder.  
 
Lavbundsområder. 

  

Der er udgivet en ny bilag IV-
håndbog, som bl.a. beskriver 
hvilke arealer, der bør friholdes 
for solceller af hensyn til 
flagermus. I henhold til denne 
viden undersøges 
projektområdets funktion som 
levested for flagermus før der 
udarbejdes 
miljøkonsekvensvurdering.  
  

Høringssvaret har 
ingen indflydelse på 
udformning af 
lokalplanens 
indhold. 
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Denne nye vedledning erstatter den 15 år gamle 
som har været brugt i ansøgninger om vind og 
solcelleparker. 
 

Vurdering af lavbundsarealer 
indgår i miljøkonsekvens-
vurderingen. 

14 10. juni 2024 
 
Mark Viktov 
Arkitekt 
Klodskovvej 44 
4800 Nykøbing F 
 
markviktov@gmail.com 
 

Høringssvarer fik det indtryk på mødet, at der blev 
efterlyst ideer til understøttelse af gennemførelse 
af projektet, hvordan den planlagte energipark 
kunne realiseres. 
 
Høringssvarer konstaterer, at de få men meget 
relevante spørgsmål der blev stillet fra borger- 
rækkerne omhandlende bl.a. miljøpåvirkningen på 
det område mellem Strandvejen og Klodskovvej 
hvor energiparken også skal ligge.  
 
Høringssvarer mener, at forvaltningen ikke kunne 
svare på, hvad der ville ske med flagermusene som 
følge af, at solpanelanlægget ville betyde færre 
insekter, eller hvad der skulle blive af de mange 
svaners tilholdssted, svaner der netop holder til på 
dette område. Som svar blev der henvist til en 
kommende miljørapport, der først skal 
udarbejdes. 
 
Høringssvarer fik det indtryk, at projektet snarere 
baserer sig på private økonomiske interesser. (Der 
kan være gode penge i at opføre en `grøn 
energipark’) - end på det et ønske om at ville 

 

 

 

 

 

 

 

For at besvare spørgsmålet om 
eventuel påvirkning, skal 
aktiviteten af flagermus over det 
aktuelle område kendes. 
Undersøgelse heraf foretages af 
bygherres rådgiver. Oplysningen 
om svaner er noteret, og der 
indsamles i øvrigt eksisterende 
viden om fugle i området, som 
indgår i 
miljøkonsekvensvurderingen. 
  

Høringssvaret har 
ingen indflydelse på 
udformning af 
lokalplanens 
indhold. 
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udvikle et energiprojekt, der både kan bidrage til 
vores grønne energiforsyning, hvilket ligger inden 
for et af vores vigtige nationale mål, men uden 
samtidig at kompromittere for meget et andet af 
vores store nationale mål, nemlig at genskabe en 
sund og fremtidssikker biodiversitet i Danmark. 
 
Høringssvarer mener, det ville have gavnet mødet, 
om projektets ophavsfolk forinden var gået lidt 
mere i dybden i undersøgelserne med hvorledes 
man samtidigt ville kunne sikre noget af stedets 
liv, fauna og biodiversitet. At prøve at udvikle et 
projekt i bedre øjenhøjde med de naturpotentialer 
hele området byder på.  
 
Høringssvarer påpeger, at det ville desuden have 
været meget gavnligt for diskussionen og 
projektvurderingen, hvis man havde præsenteret 
visualiseringer af, hvor stor indvirkning på 
landskabet en så kompakt `solpanelbebyggelse ́ 
som den foreslået i 4,5 meters højde, en højde der 
svarer til enfamiliehuses.  
 
Høringssvarer spørger til, hvor højt og hvor tæt vil 
der blive plantet? Hvor meget af den bliver 
stedsegrøn for at sikre en ikke gennemsigtighed 
om vinteren? Og hvor mange år vil der gå før 
solfangerne bliver skjult?  

Projektet bidrager til grøn 
omstilling, og der vil være et 
økonomisk incitament for 
bygherre, som investerer i 
projektet inklusiv miljøvurdering 
og forundersøgelser.  
  
Miljøkonsekvensvurderingen 
gennemføres netop for at 
klarlægge eventuelle væsentlige 
miljøpåvirkninger, herunder af 
biodiversitet.  
Visualiseringer er endnu ikke 
udarbejdet for det konkrete 
projekt, men bliver udarbejdet i 
forbindelse med 
miljøkonsekvensvurderingen. 
I beplantning omkring solcellerne 
benyttes som udgangspunkt 
hjemmehørende arter. 
Stedsegrønne planter kan 
overvejes.  
 
Varighed før beplantning er tæt 
afhænger af hvor store planter der 
plantes, men det anslås til 5 – 10 
år.  
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De øvrige solfangerområder skulle ligge langs 
motorvejen. Placeringerne her er som 
udgangspunkt mere oplagte til at etablere 
energiparker - selv til intensiv soludnyttelse. 
Områder langs motorvejene er alligevel allerede 
delvist ødelagte af motorvejens nærhed, forurenet 
af støj, affald og udstødning. Disse områder ville 
ikke kunne omdannes til urørt natur eller 
økologisk landbrug. 
 
Høringssvarer påpeger, at lavbundsområderne og 
markerne mellem Strandvejen og Klodskovvej, hvis 
de blev omlagt til urørt natur, vil kunne udgøre et 
fantastisk naturområde, der både ville danne 
frodig overgang mellem opdyrkede marker 
og sundets vand, men også bidrage til at forstærke 
oplevelsen af et `ubrudt´ grønt naturbælte langs 
sundruten fra Nykøbing til Guldborg. 
 
Høringssvarer stiller spørgsmålstegn ved, hvor 
bæredygtigt projektet er i sin helhed. Når først 
solfangerne er opstillet, er det sket - man piller 
dem ikke ned igen med det samme .... selv om 
man erkender, at det var en fejl. 
 
Høringssvarer foreslår at overveje at skabe grønne 
kiler, eller ændre panelernes hældning til at ligge 

Solcelleparkens påvirkning af 
landskab indgår i 
miljøkonsekvensvurderingen. 
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mere fladt på jorden, eller anbringe dem på 
volde/delvist nedgravede, men man måtte så til 
gengæld acceptere en lidt ringere udnyttelsesgrad, 
eller som en borger foreslog, skabe en 
dobbeltudnyttelse med et jordvarmeanlæg. 
 
Høringssvarer anbefaler, at før vi begynder at 
plastre solparker til her og der i landskabet i den 
grønne omstillings navn, bør nogen bevare et 
helikoptersyn på, om de ønskede placeringer kan 
forsvares natur-etisk og landskabsæstetisk, før der 
fokuseres på økonomisk rentabilitet og gevinst.  
 
Høringssvarer anbefaler at udnytte de områder 
der allerede findes omkring byerne, på tagene af 
industribygninger. 

 
Høringssvarer anbefaler at lave et pionerarbejde 
for at ændre lovgivningen til at tillade private eller 
offentlige til at drive energiparker på de sorte 
tage? At oprette en tænketank til nye kreative 
løsninger der udnytter allerede eksisterende 
potentialer? 
 
I det fremlagte projekt savner jeg forsøg på at 
udforme et projekt, der viser, at der også er vilje til 
at finde løsninger, der prøver at tilgodese både 
natur og grøn energi på intelligent vis. Måske 

   

Projektets forventede levetid er 
30 år. 

  

 

Der arbejdes med forskellige 
naturtiltag i projektet, bl.a. at 
udlægge en grøn kile langs Sørup 
Å til kompensation for påvirkning 
af åbeskyttelseslinjen.  

  

Der etableres beplantningsbælter 
med fokus på sløring af indkig til 
solcellepanelerne. Den visuelle 
påvirkning af solceller på stativer 
vurderes i 
miljøkonsekvensrapporten 
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solparken kommer til at levere nogle færre KW, 
men den miljømæssige og moralske indtægt 
mener jeg hurtigt vil opveje dette. Man kunne 
etablere en slags tværfaglig tænketank, der kunne 
inspirere til nye anskuelser og anderledes 
implementeringer også til andre kommuner. 


